
 رییس مجلس شلورای اسلامی گفت: برای 
ناآرامی های سلال گذشلته اگر علوم انسلانی 
یا فقه حکومتی رشلد کافی داشلت یلا آن را 
جدی گرفته بودیم ناآرامی های سلال قبل رخ 

نمی داد.
به گ��زارش خبرن��گار پارلمانی ایرن��ا، محمدباقر 
قالیباف روز دوش��نبه در مراسم اختتامیه جشنواره 
بین المللی فارابی که در س��الن همایش های صدا و 
سیما برگزار ش��د، اظهار داشت: در دهه ۹۰ هم در 
اقتصاد و هم در علوم انسانی موفقیتی کسب نکردیم 

البته در این راه امکان جبران وجود دارد.
وی غفل��ت ی��ا تقلید در ح��وزه علوم انس��انی را 
س��بب ایجاد چالش در کش��ور عنوان کرد و گفت: 
برای اس��تقلال و پیشرفت باید جهاد تولید و نهضت 
نرم افزاری را از دریچه علم گس��ترش داده و س��طح 

عقلانیت عمومی جامعه را توسعه دهیم.
قالیب��اف تصریح ک��رد: نهاد علم تنها مس��یر حل 
مسائل و مشکلات امروز است و از این پنجره و نگاه 
می توان مشکلات پیش رو را تشخیص داده و با سعی 
و تلاش گام های درس��تی برداش��ت. رییس مجلس 
ش��ورای اسلامی با اش��اره به جمله ای از رضا داوری 
اردکانی از اندیشمندان کشور افزود: بنا به گفته وی 
ایران پر از مش��کل است ولی مس��اله ندارد. به این 
معنا که جامعه از مشکلات بسیاری رنج می برد ولی 
مس��اله ندارد یا اینکه حل آنها را س��اده می پنداریم. 
بر همین اس��اس باید مشکلات را با فکر و تامل حل 
کرد. از طرفی همه مسائل به مشکلات باز نمی گردد. 
وی ب��ا بی��ان اینکه پ��س از انقلاب اس��لامی زمینه 
پرس��ش های مختلفی در علوم انس��انی فراهم شده 
اس��ت،  تصریح کرد: این موضوع س��بب شد فرصت 
خوبی پیش روی جهان دانش در اختیار ما قرار داده 
و باید به ارتباط علم و دین یا نسبت سیاست و دین 
توجه کنیم. چ��را که در گام دوم انقلاب اس��لامی، 
کش��ور ما به برنامه ریزی در این زمینه نیاز دارد و ما 
به طور مضاعف به حرکت عالمانه و برخورد حکیمانه 

با پدیده ها و روندها نیازمند هستیم.
در برابلر دسلتاوردهای عللوم انسلانی اهل 

تقلید نیستیم البته اهل اقتباس هستیم
قالیب��اف در ادامه با بیان اینکه ایران اس��لامی با 
تکی��ه بر میراث معنوی و ذخایر علمی خود در برابر 
دستاوردهای علوم انسانی امروزی اهل تقلید نیست، 

یادآور شد: البته اهل اقتباس هستیم یعنی باید آنچه 
که مناس��ب با نیاز و پرسش روزگار خود است را فرا 

بگیریم. اما قرار نیست تا ابد شاگرد دیگران بمانیم.
وی با تاکید به ابتکار عمل و اعتماد به نفس جامعه 
علم��ی ایران، تاکید کرد: این بزرگترین س��رمایه ای 
است که امام خمینی)ره( به ملت ایران داد و اکنون 
در ه��ر میدانی به کمک کش��ور می آید. رییس قوه 
مقنن��ه با بی��ان اینکه در چله دوم انقلاب اس��لامی 
برای تحقق حکمرانی نو، نیازمند بازاندیشی در علوم 
اس��لامی هس��تیم، گفت: در غیر این صورت در دام 
حکمرانی کهنه گرفتار خواهیم شد که بارهزینه آن 
بر دوش مردم قرار می گیرد.  وی با اش��اره به برنامه 
هفتم توس��عه که بررسی جزییات آن در دستور کار 
مجلس اس��ت، تصری��ح کرد: در ای��ن خصوص باید 
برنامه ه��ا عدالت محور و معطوف به علوم انس��انی 
باشد تا ما را به میراث علمی و معنوی در عرصه های 
مختلف زندگ��ی پیوند دهد. از طرفی علاقه عده ای 
به فرهنگ غرب به دلی��ل بی خبری از دانش بومی 
در کشور است. قالیباف ویژگی علوم انسانی را شرح 
شرایط امروز کشور عنوان کرد و گفت: علوم انسانی 
چشم انداز وسیع تری از جهانی که در آن زندگی می 
کنیم ارائه می دهد ولی تاکنون این جایگاه ارزشمند 
به درس��تی مورد توجه قرار نگرفته است. چرا که اگر 
امروز در س��طح جامعه ناآرامی و در س��طح حکمرانی 
ناکارآمدی می بینیم، از نشانه های عدم بلوغ علمی در 
این خصوص اس��ت. وی ادامه داد: اگر اهل سیاست به 
دنبال حل مساله و کارآمدی دین در یک جامعه سالم 
و متعارف اس��ت، باید پای یافته ها و دستاوردهای اهل 
این علم بنشیند چرا که در بلند مدت حل مسائل نظام 

حکمرانی در دست نهاد علم است.
میدان سیاسلت باید از هرگونه خوش بینی و 

بدبینی پرهیز کند

قالیب��اف در ادام��ه ب��ا تاکید بر اینک��ه در میدان 
سیاس��ت باید از هرگونه خوش بینی و بدبینی پرهیز 
کرده و با نگاه آرمان خواهانه و واقع بینانه گام برداریم، 
افزود: پس از دفاع مقدس با خام اندیش��ی، رویکرد 
مردمی جهادی را از حکمرانی کنار گذاشتیم و فکر 
کردیم نسخه های تجویز شده غربی در باب توسعه ما 

را در مسیر قافله پیشرفت قرار خواهد داد.
رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی راهکار رس��یدن 
به اس��تقلال و پیش��رفت را در مولد بودن دانست و 
گفت:  باید با تولید قدرت، ثروت و معرفت در مسیر 
پیشرفت گام برداریم و لحظه ای از این موضوع غافل 
نش��ویم. همچنین نیازمند بالا بردن سطح عقلانیت 
عمومی در جامعه هس��تیم همان ط��وری که مقام 
معظ��م رهبری تصریح کردند یکی از وظایف اولویت 

دار دولت ارتقای سطح فکری مردم است.
قالیب��اف با بیان اینکه اگر این امر محقق ش��ود ما 
می توانیم در مسیر پیشرفت گام برداریم، خاطرنشان 
کرد: هرچه فرهنگ عموم��ی و دانایی مردم تقویت 

شود ابتکار و خلاقیت نیز بیشتر خواهد شد.
وی ب��ا بی��ان اینکه تح��ول با وج��ود تاکید رهبر 
معظ��م انقلاب هن��وز محقق نش��ده اس��ت، گفت: 
تح��ول در عرصه حکمرانی ب��دون تحول در تفکر و 
علوم انس��انی محقق نمی ش��ود. برای ایران قوی ما 
نیازمند حکمرانی دانایی محور هس��تیم و جشنواره 
بین المللی فارابی می تواند با تقویت ش��بکه نخبگان 
مس��لمان نقش اساس��ی در ارتقای علوم انسانی در 

جهان اسلام ایفا کند. 
اندیشلمندان پیشنهادات کارشناسی درباره 

برنامه هفتم را در اختیار مجلس قرار دهند
قالیب��اف با اش��اره به تدوین برنامه هفتم توس��عه 
که در مجل��س در حال انجام  اس��ت، تصریح کرد: 
در مس��ائل مختلف از نظرات کارشناس��ی نخبگان 
اس��تفاده کنیم و از همه اندیشمندان و دانشمندان 
دعوت می کنم تا پیش��نهادات کارشناسی خود را در 
تدوین برنامه هفتم توسعه ارائه کنند. وی ادامه داد: 
بررسی برنامه های س��وم تا ششم توسعه نشان می 
ده��د که ش��یوه برنامه  ریزی و اجرا ب��ه نحوی بوده 
که خوش��بینانه حدود ۳۰ درصد از برنامه ها محقق 
شده است حال آنکه اگر برنامه ای هم ارائه نمی شد 
این ۳۰ درصد در مس��یر اجرا خ��ود به خود تحقق 

می یافت.

میزان فروش نفت در شلرایطی که در دولت 
گذشلته بله بهانه هایی چون خلروج ترامپ از 
برجلام و تحریم ها بله حداقل ممکن رسلیده 
بود، به گفته عضو کمیسیون انرژی مجلس در 
دولت سیزدهم با فعال کردن دیپلماسی انرژی 
و بدون برجام و FATF از ۱.۵ میلیون بشلکه 

در روز عبور کرده است.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، دولت سیزدهم 
در راستای توسعه دیپلماسی اقتصادی با کشورهای 
مختلف از جمله همس��ایگان و کش��ورهای منطقه، 
دیپلماس��ی انرژی را در دس��تور کار خود قرار داده 

است.
توس��عه کش��ورهای هدف ص��ادارت نف��ت، گاز، 
فرآورده ه��ای نفتی و محصولات پتروش��یمی و نیز 
تعامل با همسایگان برای رفع ناترازی گازی از جمله 
ترکمنس��تان که بعد از س��ال ها، در دولت سیزدهم 
بدهی گازی ایران به این کش��ور همسایه تسویه شد 
و توانس��ت از قطع گاز اس��تان های شمالی و شمال 
شرقی در ایام سرد سال جلوگیری کند، نتایج عینی 
سیاستی است که در دو سال گذشته از سوی دولت 

سیزدهم دنبال شده و ثمر داده است.
از دیگر مظاهر توس��عه دیپلماسی انرژی در دولت 
سیزدهم، افزایش تولید، صادرات و فروش نفت خام 
و میعانات گازی اس��ت؛ در حالی که دولت سیزدهم 
صنعت نفت را با فروش کمتر از نیم میلیون بشکه در 
روز از دولت قبل تحویل گرفته بود، توانست از طریق 

ارتباط با کش��ورهای عضو اوپ��ک و اوپک پلاس که 
سیاس��ت کاهش تولید و صادرات نفت در بازارهای 
جهانی را دنبال می کردند، ایران را از کاهش س��قف 
روزانه ف��روش نفت خام معاف نگ��ه دارد به طوری 
که اکنون آمارهای ثبت ش��ده در مراجه آماری بین 
المللی و اظهارات مس��ئولان از افزایش فروش نفت 
خام ایران تا ۱.۵ میلیون بشکه در روز حکایت دارد.

در این راس��تا، جواد اوجی وزیر نفت در سفر اخیر 
خ��ود به وین ب��رای حضور در اج��لاس اوپک، برای 
نخس��تین بار بعد از چند سال با علی النعیمی وزیر 
نفت عربستان در حاشیه اجلاس اوپک دیدار و گفت 
وگوی مفصلی داش��ت و درباره توافق دو کش��ور بر 
س��ر تولید و فروش نفت گفت وگو کردند؛ این دیدار 
در راس��تای ابتکار دولت سیزدهم برای از سرگیری 
روابط ایران و عربس��تان بعد از حدود هش��ت سال 
قطع ارتباط سیاس��ی ب��ود که در جری��ان آن، این 
دو مقام ارش��د نفتی ایران و عربس��تان، در خصوص 

برخی میادین مشترک انرژی دو کشور هم مذاکراتی 
صورت گرفته و به توافقاتی دست یافته اند.

پیش��تر نیز در س��فر اواخ��ر خرداد م��اه آیت الله 
س��ید ابراهیم رئیس��ی رئیس جمهور کشورمان به 
س��ه کش��ور آمریکای لاتین، علاوه ب��ر قراردادهای 
احداث پتروپالایشگاه های مشترک با ونزوئلا، قرارداد 
ص��ادرات بنزین و فرآورده های نفتی به این کش��ور 
نیز به امضا رس��ید. مزیت بزرگ در بازارسازی برای 
نفت ایران در آمریکای لاتین این اس��ت که افزون بر 
صادرات نفت بدون تخفیف های مرس��وم در شرایط 
تحریم، فرآورده های نفتی تولیدش��ده نیز در همان 
منطقه به فروش می رس��د که درآمد ارزی بیشتری 
برای کش��ور ب��ه  دنبال خواهد داش��ت. طی ۲۰ ماه 
گذش��ته تبادلات نفتی ای��ران و ونزوئلا به ۳.۵ تا ۴ 
میلیارد دلار رسیده است در حالی که در پایان دولت 

گذشته )سال ۱۴۰۰( تنها ۶۰۰ میلیون دلار بود.
دولت سلیزدهم به دنبال احیای فرصت های 

بین المللی برای ایران است
در همین ارتباط مالک ش��ریعتی عضو کمیسیون 
انرژی مجلس در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی ایران 
با بیان اینکه خوش��بختانه فعالیت دیپلماسی دولت 
سیزدهم به ویژه در حوزه انرژی مناسب بوده است، 
گفت: س��فر پربار رئیس جمهور به آمریکای لاتین، 
در تداوم سیاست درست توسعه روابط چند جانبه با 
تمام کشورهای منطقه و فرامنطقه مبتنی بر احترام 
و منافع متقابل، قابل ارزیابی و شایسته تقدیر است.

کارشناس مسائل بین الملل گفت: سفر پیش 
روی رئیلس جمهور به سله کشلور آفریقایی 
مویلد این مطلب اسلت که دوللت فعلی عزم 
جدی جهت توسلعه همکاری ها و ارتباطات با 
قاره آفریقلا به منظور تامیلن منافع اقتصادی 

کشور دارد.
جعفر قنادباشی کارش��ناس مسائل بین الملل در 
گفتگو با خبرنگار سیاست خارجی ایرنا در خصوص 
اهداف و اهمیت س��فر »آیت الله ابراهیم رئیس��ی« 
رئیس جمهور کش��ورمان به س��ه کش��ور آفریقایی 
و ض��رورت توجه بیش��تر به ظرفیت ه��ای این قاره 
در راس��تای تامین منافع ملی اظهار داش��ت: وجود 
پنجاه و چهار کشور در قاره آفریقا بیانگر ۵۴ رای در 
مجامع بین المللی، عرصه سیاس��ی و نهادهای بین 

المللی حقوق بشری، فرهنگی و اقتصادی است.
وی گف��ت: بنابرای��ن کش��ورهای مختلف تلاش 
می کنن��د با مجموع��ه کش��ورهای آفریقایی روابط 
خوبی داشته باشند تا بتوانند در مجامع بین المللی و 
تصمیمات جهانی آرا لازم را در راستای اهداف خود 
از قبل ارتباط با کشورهای آفریقایی به دست آورند.
این کارش��ناس مس��ائل بین الملل ب��ا بیان اینکه 
»ایران در کشورهای آفریقایی بسیار خوشنام هست« 
که این هم به واسطه مواضع ضد صهیونیستی و ضد 
استکباری ایران است، افزود: ایران سابقه استعماری 
در میان کش��ورهای آفریقایی ندارد و به واسطه این 
موضوع و خوشنامی که در میان کشورهای آفریقایی 

دارد می تواند در مجامع بین المللی و تصمیمات مهم 
جهانی از آراء کش��ورهای این ق��اره به نفع اهداف و 

سیاست های خود بهره برداری کند.
قنادباش��ی تصریح کرد: همچنین نیمی از اعضای 
»جنبش غیر متعهدها« و نیمی از اعضای »سازمان 
همکاری ه��ای اس��لامی« را کش��ورهای آفریقای��ی 
تشکیل می دهند که این نیز بیانگر اهمیت کشورهای 
این منطقه است. وی ادامه داد: کشورهای آفریقایی 
دارای ظرفیت های بسیار بزرگی در عرصه اقتصادی 
و تجاری هس��تند و بنابرای��ن می توانند فرصت های 
خوبی را در راس��تای »تامین مناف��ع تجاری ایران« 
فراه��م آورند. این کارش��ناس مس��ائل بی��ن الملل 
با بی��ان اینک��ه از رواب��ط نزدی��ک و همکاری های 
گس��ترده تر میان ایران و کشورهای آفریقایی هر دو 
طرف منتف��ع و بهره مند خواهند ش��د، عنوان کرد: 
کش��ورهای آفریقایی دارای »ظرفیت های زیادی در 
حوزه کشاورزی« هستند که تنها بخشی از آن مورد 

بهره ب��رداری قرار گرفته اس��ت و ما می توانیم از این 
ظرفیت ها بنا به نیاز داخلی استفاده کنیم.

قنادباش��ی اف��زود: به ط��ور مثال م��ا می توانیم با 
سرمایه گذاری های مشترک در کشورهای آفریقایی 
»کش��ت فراس��رزمینی« را اکه یک��ی از راهبردهای 
ای��ران در جهت تامی��ن منابع غذایی هس��ت را در 

کشورهای آفریقایی مورد بهره برداری قرار دهیم.
وی گفت: نتیجه گرفتن بهتر و بیشتر ما در حوزه 
تعام��لات تجاری ب��ا کش��ورهای آفریقایی منوط به 
»فعال تر ش��دن بخش خصوصی« است و همچنین 
تدوی��ن ی��ک راهبرد مش��خص اقتص��ادی با پیش 
بینی ه��ای دقیق از فرصت ه��ا و ظرفیت های پیش 
روی تجاری دو طرف اس��ت. این کارشناس مسائل 
بین الملل یادآور شد: یکی دیگر از حوزه های همکاری 
اقتص��ادی میان ایران با کش��ورهای آفریقایی بحث 
»همکاری در حوزه نفت و گاز« به عنوان کشورهای 
صاحب این ذخایر ارزشمند انرژی است که می توانیم 
با همکاری مشترک با یکدیگر از حقوق تولید کننده 
و صادرکنن��دگان نفت در عرصه بی��ن المللی دفاع 
کنیم. قنادباش��ی بیان داش��ت: خوشبختانه »دولت 
س��یزدهم« برخلاف دولت  گذش��ته که اکثر وقت و 
انرژی خ��ود را در حوزه سیاس��ت خارجی مصروف 
ارتباط بیش��تر با کش��ورهای غربی و موضوع برجام 
کرده بود، تلاش می کند با کشورهای مختلف جهان 
در قالب »دیپلماس��ی متوازن« و در راستای تامین 

منافع و امنیت ملی کشور ارتباط داشته باشد.

رئیس مجلس شورای اسلامی:
 اگر علوم انسانی و فقه حکومتی رشد کافی داشت

حوادث سال قبل رخ نمی داد

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

دیپلماسی انرژی در دولت سیزدهم بدون برجام و FATF فعال شد

دولت برای توسعه روابط با آفریقا و تامین منافع اقتصادی کشور عزم جدی دارد
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موضوع حساس افزایش سن بازنشستگی و تبعات اجتماعی آن در بررسی »عصرآزادی«

 بازنشسته شدن
 یک شوخی بزرگ است!

 برنامه سخت تراکتور
 در لیگ برتر

آنچه در چهارمین جشنواره برداشت عدس شهرستان 
ورزقان گذشت؛

ورزقان اولین و بزرگترین 
تولیدکننده عدس ارگانیک ایران

6

7

 آل کثیر پرسپولیسی ها را 
غافلگیر می کند؟

6
 وصول مطالبات یكی از مهمترین اهداف

و اولویت های این بانک در سال جاری است

5

چه بر سر تیم  ملی 
والیبال آمده است؟!

2
در مصاحبه معاون نظارت، 

حقوقی و وصول مطالبات بانک 
صنعت و معدن مطرح شد؛

وصول مطالبات یکی 
از مهمترین اهداف و 

اولویت های این بانک 
در سال جاری است

»خدا همین 
نزدیکی ها«جلوی 

دوربین رفت

5

8
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